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رونمایی از بسته حمایتی کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: فضای ناآرام طی دو ماه گذشته، ضربه سختی 
به کسب و کارهای مجازی وارد و معیشت آنها را با تنگنا مواجه کرد.به گزارش 
اقتصادســرآمد، احســان خاندوزی - وزیر امور اقتصادی و دارایی در مراسم 
رونمایی از بسته حمایتی کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال اظهار کرد: طی یک الی 
دو ماه گذشته کسب و کارها ایام سختی را پشت سر گذاشتند و بسیار سخت و 
تلخ بود که جمعی از افرادی که به صورت خود اشتغالی و با تکیه بر فناوری نوین 
فعالیت می کردند با مشکل رو به رو شــدند.وی افزود: فضای ناآرامی ها ضربه 
جدی به کسب و کارها وارد و ایام سختی را برای فعالان این حوزه ایجاد کرد و 

حتما معیشت بسیاری از خانوارها، ناشی از این روزهای سخت دچار تنگنا شد.

 تولید قطعات حساس خودرو، با کمک 
شرکت های دانش بنیان

عضو کمیسیون صنایع مجلس گفت: شرکت های دانش بنیان پیشرفته ای داریم که 
هر سفارشی به آن ها دهیم آن قطعه را تولید می کنند.به گزارش اقتصادسرآمد،عزت 
الله تالارپشتی با بیان اینکه باید کیفیت قطعات خودرو ارتقا یابد، افزود: در زنجیره 
تأمین باید بین المللــی فکر کنیم، یعنی در کنار تأمین نیــاز داخل باید نیاز بازار 
کشور های همسایه را هم تأمین کنیم.وی گفت: اکنون عضو سازمان شانگهای شده 
ایم و باید از ظرفیت حداقل استفاده کنیم؛ این ظرفیت در سازندگان داخلی وجود 
دارد، اما دولت هم باید حمایت کند. تالارپشتی اضافه کرد: در مجلس یازدهم که 
اصرار کردیم دخالت نکند، خودروســازان رشد کردند؛ تولید خودروسازان در 
مقایسه با ۲ سال پیش تغییر و رشد کرده است، اگر رقابت با بخش خصوصی مهیا 
شود، رشد خواهیم کرد. نگاه این است که در قطعه سازی بین المللی شویم و نیاز 
دنیا را برطرف کنیم و با سایر کشور ها مشارکت داشته باشیم، زیرا به فناوری ما 
نیاز دارند.وی گفت: با یک سیستم مدعی بین المللی مانند اروپا مواجه هستیم که 
تحریم ها را مانند یک ابزار علیه ملت ها استفاده می کنند، بنابراین باید ساخت داخل 
را تقویت می کردیم که اکنون به این موقعیت دست پیدا کردیم.عضو کمیسیون 
صنایع مجلس افزود: تکیه به نیرو های داخلی بهترین سیاســت است؛ با کمک 
دولت و حمایت از بخش خصوصی می توانیم در هر حوزه ای مثبت و فعال باشیم.

واریز ۳۵۰۰ میلیارد تومان به خزانه دولت با فروش 
خودروهای خارجی

سخنگوی سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از واریز سه هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان به خزانه دولت از محل فــروش خودروهای خارجی خبر داد.به 
گزارش اقتصادسرآمد، صاحب حجتی با بیان اینکه فرایند برگزاری مزایده های 
فوق العاده ۵۶۵ و ۵۶۶ سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با محوریت 
خودروهای وارداتی رسوبی با صدور دستور قضایی شعبه ۱۵ دادسرای عمومی 
و انقلاب تهران انجام شده است، بیان داشت: این دستور در پی بازدید رؤسای 
جمهور و قوه قضاییه از انبارهای اســتان بوشهر صادر شــد که ساماندهی این 
خودروها به طور ویژه در دستور کار دستگاه قضایی قرار گرفت.وی برگزاری 
موفق این مزایده هــای فوق العاده را فصلی طلایی در دوران مدیریتی ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی برشمرد و در ادامه یادآور شد: در پی اجرای 
این دستور قضایی، ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در مزایده اول 
۱۰۴۰ دستگاه از این خودروها را در معرض فروش قرارداد که از این تعداد ۵۸ 
دستگاه دارای مغایرت و ۹ دستگاه نیز فاقد پیشنهاد در مزایده بودند که تعداد ۹۷۳ 
دستگاه باارزش پایه ۱۷ هزار و ۵۹۴ میلیارد تومان به فروش رفت.قائم مقام سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیــان اینکه ارزش فروش ۹۷۳ خودرو در 
این مزایده ۲ هزار و ۸۰۰  میلیارد تومان و با میانگین رشــد قیمت به نســبت به 
قیمت پایه کارشناسی ۵۸ درصد بود، گفت: در این مزایده، رقم ریالی مالیات بر 
ارزش افزوده نیز از خریداران دریافت و به حساب خزانه کشور واریز می شود که با 
احتساب این عدد رقم واریزی به خزانه بیش از سه هزار میلیارد تومان شده است.

سخنگوی سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیان اینکه ۷۶ دستگاه در 
اولین مزایده فوق العاده فروش خودروهای خارجی به فروش نرفت، خاطرنشان 
کرد: ازآنجایی که سازمان خود را مکلف به اجرای قانون و دستور قضایی می داند، 
بلافاصله پس از مزایده اول، مزایده فوق العاده ۵۶۶ را در مرحله دوم با ارزش پایه 
کارشناسی ۳۰۱ میلیارد تومان برای خودروهای باقیمانده برگزار کرد.وی ادامه 
داد: در مزایده دوم ۷۴ دستگاه به ارزش نهایی با احتساب مالیات برارزش افزوده 
حدود ۵۰۰ میلیارد تومان به فروش رفت که میانگین رشد قیمت نسبت به قیمت 

پایه کارشناسی با ۳۱ درصد افزایش همراه بود.

 مرکز لجستیکی ایران در آستراخان روسیه
 تأسیس می شود

رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه از توافق اولیه برای تأسیس مرکز لجستیکی 
ایران در آستراخان خبر داد و گفت: این مرکز در کنار راه های مواصلاتی اصلی با 
هدف نگهداری کالاهای تولید ایران و ارسال آن ها به سایر مناطق روسیه تأسیس 
خواهد شد.به گزارش اقتصادسرآمد ، هادی تیزهوش تابان رئیس اتاق مشترک 
ایران و روسیه با اشاره به گرم تر شــدن روابط تجاری دو کشور به فعالیت های 
اتاق مشترک و دفتر تجاری ایران در آستراخان اشاره کرده و گفت: سرای تجاری 
ایرانیان در آستراخان که آبان ۹۶ رسماً افتتاح شد به نقطه عطفی در تاریخ روابط 
اقتصادی ایران و روسیه تبدیل شده است. در راستای توسعه روابط ایران و روسیه 
در سال های اخیر هیات هایی اعزام و پذیرفته شده اند و در کنار آن توافقنامه هایی 
امضا شده است که بخش هایی از آن ها اجرا شده و برخی از بندهای آن ها در حال 
اجراست.وی افزود: به موازات تأسیس ســرای تجاری ایرانیان در آستراخان، 
موضوع ایجاد یک مرکز لجستیکی در آســتراخان در کنار راه های مواصلاتی 
اصلی و ترجیحاً در کنار ایستگاه های راه آهن با هدف نگهداری کالاهای تولید 
ایران و سپس ارسال آن ها به سایر مناطق روسیه در دستور کار قرار دارد و توافقات 
اولیه آن با طرف روسی انجام شده است.او با اشــاره به برقراری پرواز مستقیم 
به تهران-رشت-آستراخان از ۹ مرداد بیان کرد: یک هیات تجاری و اقتصادی 
بلندپایه با این پرواز به آستراخان اعزام شد. اما این پرواز به دلیل نداشتن مسافر به 
حالت تعلیق درآمده و برقراری مجدد آن نیاز به حمایت جدی مسئولین استانی 

و کشوری دارد.

تحقق ۷۰ درصدی برنامه های طرح جهش کیفیت 
ایران خودرو طی ۷ ماه

معاون کیفیت گروه صنعتی ایران خودرو با اشــاره به تعریف ۲۷۹ پروژه کیفی 
در راستای تدوین طرح جهش کیفیت، گفت: ۷۰ درصد از پروژه های این طرح 
مطابق برنامه محقق شده اســت و ۳۰ درصد باقی مانده نیز تا انتهای دی امسال 
محقق خواهد شد.به گزارش اقتصادسرآمد، سهراب برفروشان عنوان کرد: طرح 
تحول کیفیت از اواخر سال گذشته شکل گرفته و یکی از محورهای اصلی آن، 
ارایه محصولات جدید بوده اســت و در کنار آن، برنامه های متنوعی نیز برای 
کیفی سازی محصولات فعلی ایران خودرو در نظر گرفته شد، اما جهش مورد نظر 
کیفیت در محصولات جدید محقق خواهد شد و خودروی ری را یکی از مصادیق 
اصلی آن است. وی افزود: مطابق دســتور و ابلاغ مدیرعامل گروه صنعتی ایران 
خودرو، در محصولات جدید مشابه خودروی ری را و TF۲۱ باید عملکردهای 
کیفی به نحوی باشد که مشتری و جامعه اطمینان یابد محصول خریداری شده به 
هیچ وجه از منظر کیفی، دچار آسیب و عارضه نخواهد شد و طرح کیفی که برای 
محصول ری را در نظر گرفته شده، طرحی متمایز و ویژه است تا بتواند به عنوان 
محصولی رقابتی در بازارهای داخلی و خارجی مطرح شود. معاون کیفیت گروه 
صنعتی ایران خودرو تصریح کرد: تعالی فرآیندهای طراحی، تامین و صنعتی سازی 
و تعیین ویژگی ها و اهداف کیفی خاص در محصــولات جدید اولویت گروه 
صنعتی ایران خودرو است.برفروشان با بیان این که قطعات ری را نیز همانند تارا 
شامل گارانتی خواهد شــد، گفت: در حال حاضر قوای محرکه محصول تارا تا 
سه سال یا ۶۰ هزار کیلومتر پیمایش گارانتی شده و محصول ری را نیز با حصول 
اطمینان از سطح کیفی هدف گذاری شده، در شرایط گارانتی مطلوبی وارد بازار 
خواهد شد.  وی ضمن تاکید بر اجرای دقیق فرآیند تضمین کیفیت محصولات 
جدید در مراحل مختلف تکوین گفت: در هر مرحله از تکوین محصولات جدید 
آزمون هایی مطابق استانداردهای بین المللی از جمله آزمون های پیمایش اقلیمی، 
تصادف، ایمنی و عملکرد قطعات تعریف شده اســت تا محصولی باکیفیت و 

مطابق با شرایط آب و هوایی کشور به تولید برسد.

نحوه فروش خودرو در پسا قرعه کشی 
چگونه است؟

در حال حاضر فقط چند محصول از یک شرکت خودروسازی 
به صورت قرعه کشی عرضه می شود که پیگیری ها نشان می 
دهد با حذف کامل قرعه کشی، عرضه خودرو در سایت های 
فروش و از طریق نمایندگی ها انجام خواهد شــد.به گزارش 
اقتصادسرآمد، یکی از مشکلات حوزه خودرو مربوط به نحوه 
عرضه این محصول می شــود؛ از حدود ۳ سال پیش که بازار 
خودرو بیش از پیش دچار آشــفتگی و گرانی شده بود دولت 
تصمیم گرفت با شیوه ای تحت عنوان قرعه کشی، با ثبت نام 
از متقاضیان خرید خودرو و قرعه کشی میان آنها، هرج و مرج 
را در بازار خودرو کاهش دهد.بنابر گزارش منتشر شده از مهر 
،اما این شیوه خلاف آنچه که مسئولان تصور می کردند عمل 
کرد؛ یعنی با جولان دلالان علاوه بر مشکلات عدیده ای که در 
خصوص خرید و فروش کد ملی برای ثبت نام در قرعه کشی ها 
پیش آمد، فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار روز به روز بیشتر 
شــد و مصرف کنندگان واقعی از بازار خارج شدند، تا جایی 
که امروز خودرو کاملًا از یک محصول مصرفی تبدیل به یک 

محصول سرمایه ای شده است.
وعده وزیر صمت برای حذف قرعه کشی

از زمان خلق شیوه قرعه کشی، مسئولان متعددی زبان به انتقاد 
از آن گشودند و این انتقادات در سطح وزرا نیز مشاهد شد اما 
هرگز اقدام مؤثری برای بهبود اوضاع انجام نشــد که همین 
موضوع به افرایش نارضایتی ها و بهم ریختگی بیشتر بازار منجر 
شد؛ تا اینکه فاطمی امین وزیر صمت از همان روزهای نخست 
سکانداری ضمن اعلام نارضایتی از وضعیت صنعت خودرو 
اعلام کرد که برنامه های مشــخصی برای بهبود فرایند عرضه 

خودرو به بازار و حذف شیوه قرعه کشی از سال ۱۴۰۱ دارد.
آنطور که فاطمــی امین تاکید کرده بود قرعه کشــی از طریق 
افزایش تیراژ تولیــد ممکن خواهد بود و بــا توجه به برنامه 
خودروسازان و البته دستور دولت برای افزایش تولید خودرو، 
به نظر می رسید که حذف قرعه کشی از همین سال جاری کلید 
خواهد خورد و مصرف کنندگان بــرای خرید خودرو دیگر 
نیازی به گذر از هفت خوان رستم نخواهند داشت.در همین 
رابطه اردیبهشت ماه سال جاری، وزارت صمت اعلام کرد که 
محصولات همه خودروسازان اعم از دولتی و خصوصی باید 
از طریق سامانه یکپارچه تخصیص خودرو عرضه کنند تا گام 

نخست برای حذف قرعه کشی برداشته شود.
 پس از برگزاری ۳ دور قرعه کشی، اعلام شد که محصولات 
شرکت سایپا از این فرایند خارج شده و محصولات بعضی از 
شرکت های بخش خصوصی نیز از طریق بورس کالا عرضه 
می شود. بنابراین فقط چند محصول از شرکت ایران خودرو 
باقی ماند که مقرر شد این محصولات نیز از طریق سایت خود 
شرکت در قالب قرعه کشی عرضه شوند.در اینجا مساله مهمی 
در مورد نحوه فروش خودرو پس از حذف قرعه کشی آن هم 
بعد از حدود ۳ سال، وجود دارد. اینکه سیاست عرضه خودرو 

بعد از دوران قرعه کشی چگونه خواهد بود.
ساماندهی عرضه در کنار افزایش تیراژ

در این رابطه عبدالله توکلی لاهیجانــی مدیرکل دفتر صنایع 
خودرو وزارت صمت با بیان اینکه صنعت خودروسازی کشور 
در دوره گذار است، به مهر گفت: مدتی بود که تولیداتمان در 
حوزه خودروسازی آسیب دیده بود، به شکلی که ۸۰۰ هزار 
دستگاه خودرو تولید می شد و ۳۰۰ هزار دستگاه در پارکینگ 
می ماند.توکلی لاهیجانی تصریح کرد: بنابراین در کنار تقویت 
تولید باید نسبت به عرضه خودرو نیز سیاست دقیقی را اتخاذ و 
این حوزه را شفاف می کردیم.وی با اشاره به راه اندازی سامانه 
یکپارچه تخصیص خودرو، گفت:سال گذشته خودروسازان 
بنا به ماهیت شکننده تولیدی که داشتند، عرضه را به صورت 
قطره چکانی انجام می دادند سال گذشته خودروسازان بنا به 
ماهیت شکننده تولیدی که داشتند، عرضه را به صورت قطره 
چکانی انجام می دادند؛.مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت 
صمت اضافه کرد: عملًا شانس برنده شدن برای مصرف کننده 
به میزان بسیار پایینی، کاهش می یافت. بنابراین اگر فقط تیراژ 
تولید را افزایش می دادیم قاعدتاً فرایند قرعه کشی هیچ وقت 
حذف نمی شد، پس در کنار تمرکز بر تولید، باید عرضه را هم 
ســامان می دادیم.وی ادامه داد: در همین راستا تصمیم بر این 
شد که قرعه کشی خودرو در قالب سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو تجمیع شود تا هم شــفافیت افزایش یابد و هم از این 
طریق حذف قرعه کشــی رقم خورد؛ بر همین اساس در دور 
اول قرعه کشی ۱۷۰ هزار دستگاه خودرو عرضه شد و با توجه 
به اینکه تمام خودروسازان حضور داشتند هر فرد می توانست 
برای خرید یــک محصول ثبت نــام کنــد. بنابراین حضور 

سوداگران کمتر شد.
دلایل حذف سامانه یکپارچه تخصیص خودرو

توکلی لاهیجانی به لغو برگزاری قرعه کشی از طریق سامانه 
یکپارچه اشاره کرد و افزود: پس از برگزاری ۳ دور قرعه کشی 
در این سامانه، محصولات سایپا از قرعه کشی خارج شدند. 
بنابراین فلســفه اصلی کار از بین رفت و نیازی نبود که دیگر 
سامانه یکپارچه را داشته باشیم؛ فقط ایران خودرو باقی ماند 
که مقرر شد قرعه کشــی محصولات را از طریق سایت خود 

انجام دهد.
مدیــرکل دفتر صنایــع خــودرو وزارت صمــت در مورد 
خودروسازان خصوصی حاضر در سامانه یکپارچه هم گفت: 
در مورد این خودروسازان دو بحث داریم؛ یکی اینکه در یک 
فضای کنترل شده از منظر فروش تعهدات ایجاد شود و دوم 
اینکه در بخش خصوصی خودروهایی داشتیم که قرعه کشی 
می شدند اما سازوکار شفافی نداشتند.وی تصریح کرد: درباره 
خودروســازان بخش خصوصی ۲ اتفاق افتاد؛ نخست اینکه 
علاوه بر عرضه افزایش یافت و بعــد اینکه با کمک مکانیزم 

بورس، قسمتی از مشکلات حل شد.
نحوه فروش خودرو در پساقرعه کشی

وی در مورد اینکــه بعد از حذف کامل قرعه کشــی، عرضه 
خودرو به چه صورتی خواهد بود، تصریح کرد: بعد از اینکه 
قرعه کشی کامل حذف شد، عرضه خودرو مانند گذشته و از 
طریق خود خودروسازان انجام می شود. مدیرکل دفتر صنایع 
خودرو وزارت صمت گفت: در واقع وقتی دیگر نقطه تمرکز 
نباشد و دیگر صف تشکیل نشود قاعدتاً مانند همه جای دنیا، 
خودروساز در سایت های فروش از طریق نمایندگی های خود 

اقدام به فروش خودرو خواهد کرد.

اقتصاد جامعه

سهم ۳۴ درصدی گرانفروشی در تخلفات اصناف
جزئیات تخلفات صنفی در نیمه نخست امسال نشان می دهد که ۳۷ درصد تخلفات صنفی مربوط به درج نکردن قیمت و نصب نکردن نرخ نامه، ۳۴ درصد گران فروشی و ۸ درصد 
کم فروشی است.به گزارش اقتصادسرآمد، از ابتدای فروردین تا پایان شهریور سال ۱۴۰۱ واحدهای بازرسی و نظارت اصناف سراسر کشور موفق به انجام بیش از ۱-۵ میلیون 
بازرسی از واحدهای صنفی سراسر کشور شده اند.۳۷ درصد تخلفات صنفی مربوط به درج نکردن قیمت و نصب نکردن نرخ نامه، ۳۴ درصد گران فروشی، ۹ درصد عدم صدور 
صورت حساب، ۸ درصد کم فروشی، ۷ درصد رعایت نکردن دستورالعمل های بهداشــتی و ۵ درصد مربوط به تقلب بوده است.میزان جرایم بیش از ۶ هزار و ۳۷۸ میلیارد ریال 
بوده که نسبت به سال گذشته ۴۲۲ درصد افزایش یافته است. علت این افزایش، تشــدید نظارت بر انبارها و مراکز عمده نگهداری کالاها بوده است.بر اساس این گزارش، تمام 
پرونده های متشکله به تعزیرات حکومتی یا سازمان ها و ادارات صمت ارجاع شده است که به دلیل عدم ارتباط سیستمی بین زنجیره نهادهای نظارتی، اطلاعاتی از نتایج حاصله 

پرونده ها در اختیار اتاق اصناف ایران قرار نگرفته است.

خودرو

گروه صمت - در جلسه علنی دهم آبان 
ماه، مجلس شورای اســلامی تقاضای 
استیضاح ســید رضا فاطمی امین، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در دستورکار قرار گرفت و 
قاطبه نمایندگان مجلس شورای اسلامی توضیحات 
فاطمی امین درباره عملکردش در وزارت صمت را 
قانع کننده دانستند و به استیضاح وی رأی منفی دادند 
که در همین رابطه  نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با ۸۴ رأی موافق، ۱۸۲ رأی مخالف، ۶ رأی ممتنع و 
۲ رأی باطله مجدداً به وزیر صمت رأی اعتماد دادند. 
به گزارش اقتصادسرآمد، محمد باقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اسلامی در همین رابطه در صحن علنی 
مجلس پس از اعتماد دوباره نمایندگان به سیدرضا 
فاطمی امین، گفت: ضمن تبریــک به برادرمان آقای 
فاطمی امین، لازم است یادآوری کنم که این اعتماد 
مجدد مجلس، فرصتی دوباره برای صمت اســت تا 
طرح ها و برنامه هایی که ارائه داده بود را اجرایی کند و 
شاهد تحولی اساسی در این حوزه باشیم به نحوی که 

مردم نیز این تحول را احساس کنند.
وی افــزود: ایــن وزارتخانــه یکــی از مهمترین 
وزارتخانه های اقتصادی دولت است که در اشتغال 
و معیشــت مردم اثر ویژه ای دارد. از سوی دیگر این 
وزارتخانه در ارزآوری کشور نیز بسیار مؤثر است و 
نقش مهمی دارد. قالیباف با اشــاره به موضوع تأمین 
کالاهای غیراساســی، تصریح کرد: مردم نباید برای 
تأمین کالاهای غیراساسی با مشــکل مواجه شوند. 
اینکه قیمت اقلام غیراساسی مردم بالا رفته، در دست 
این وزارتخانه اســت و باید با اقدامات مناسب این 

وضع اصلاح شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی درباره موضوع خودرو، 
تأکید کرد: در بحث قانون ساماندهی خودرو نیز با تمام 
مسیرهایی که طی شده و تا مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نیز رفته است باید بگوییم مجلس پای قانون خود 
ایستاده است.وی خاطرنشان کرد: قانون ساماندهی 
خودرو باید تحولی در تولید داخلــی رقم بزند و از 
طرف دیگر در بحث واردات نیز اصلاح و تحول ایجاد 
کند. امید است مجموعه دولت و وزیر صمت به این 

رأی اعتماد توجه داشته باشند و بعد از این در مسیر 
حل مشکلات مردم با یکدیگر گام برداریم.

دوستان من در واردات خودرو دخیل نیستند، اگر 
ثابت شود استعفا می دهم

 سید رضا فاطمی امین در جلسه استیضاح خود ضمن 
بیان اینکه به جای انتقاد برای حل مشکلات خودرو 
وارد میدان شده ام، گفت: اگر ثابت شود دوستان من 
در واردات خودرو دخیل باشند استعفا می دهم.وی با 
بیان اینکه ما یک کشتی هستیم و دولت و مجلس باید 
در کنار مشکلات را حل کنند، اظهار کرد: در ۴ سال 
قبل از شروع وزارت بنده، ۵ وزیر و سرپرست در این 
وزارتخانه حضور یافتند. این حوزه پر چالش است و 
ما وارث مشکلات انباشته شده ای هستیم که باید با 
هوشــمندی آنها را اولویت بندی کنیم؛ بنده اعتراف 
می کنم و قبول داریم که در بخــش صنعت و معدن 
هنوز مشکلات وجود دارد و ضعف ها را می پذیرم اما 

ما اولویت بندی کرده ایم.
وزیر صمت افزود: حوزه خــودرو قصه پر غصه ای 
است و نه من، نه شــما، نه رهبری و نه مردم راضی 

نیستند؛ آیا درست اســت که من کنار بایستم و فقط 
انتقاد کنم و یا اینکه کنار خودروســازان بایستم و به 
اصلاح امور بپردازم؟ قبول دارم که خودروسازان باید 
کار را اصلاح کنند اما مهم این است که روند راضی 
کننده است.وی ادامه داد: شــما حرکت را ببینید نه 
وضعیت را؛ وضعیت امروز قابل دفاع نیســت اما از 

سال گذشته بهتر شده و رو به بهبود هم است.
فاطمی امین گفت: نمی توان مسائل چندین ده ساله 
را در یک ســال حل کرد اما اولویت بندی کرده ایم؛ 
تمرکز را از مهر پارسال بر ثبات تولید گذاشتیم. سال 
گذشته ۱۷۰ هزار دستگاه خودرو در کف پارکینگ 
بود و دادگســتری ورود کرد. الان این موضوع حل 
شده و مشــکل نقدینگی بدون دریافت یک ریال از 

بانک مرکزی حل شد.
خودروسازان به دنبال فروش قسطی هستند

وزیر صمت افزود: طی ۷ ماه امسال ۳۰۰ درصد رشد 
تولید خودروی کامل، ۴۷ درصد رشد تولید وانت، 
۴۵۰ درصد افزایش تولید ون، ۷۸ درصد رشد تولید 
اتوبوس و ۱۴۷ درصد رشد تولید کامیون کشنده را 

داشــتیم.فاطمی امین ادامه داد: همین اتفاقات باعث 
شد قرعه کشی در خودروسازی سایپا لغو شود، آن هم 

قرعه کشی که پر از رانت و فساد بود.
وزیر صمت افــزود: وضعیت به گونه ای شــده که 
خودروســازان الان بــه دنبــال قســطی فروختن 
محصولات خود هستند. پارسال برای فروش خودرو 
منت می گذاشتند اما الان باید منت بکشند؛ حتی یکی 
از خودروســازان به دنبال همکاری با لیزینگ است 
تا خودرو را قسطی بفروشــد که بیانگر بهبود فرایند 

تولید است.
وی به کیفیت خودروها نیز اشاره کرد و گفت: ۳۰۰ 
پروژه برای حــوزه کیفیت تعریف شــده اما هنوز 
ملموس نیست؛، کیفیت را نمی شود یک شبه حل کرد.

فاطمی امین با اشــاره به موضوع انحصار در حوزه 
خودرو، اظهار کرد: پارســال سهم بخش خصوصی 
از صنعت خودروســازی ۷ درصد بود و امسال ۱۵ 
درصد شده است؛ یعنی به ســمت کاهش انحصار 

حرکت می کنیم.
موافق واردات هستم

وزیر صمت به واردات خودرو اشــاره کرد و گفت: 
بنده که موافق واردات بودم و کار را هم جلو بردیم. 
من یک حرف را نمی بخشم که گفته شد دوستان من 
در آستان قدس در واردات دخیل هستند و یا شرکت 
من قرارداد بسته اند. اگر این حرف اثبات شد استعفا 
می دهم اما اگر ثابت نشد مدعیان باید پاسخگو باشند. 
این اتهامات در صحن مجلس بــه یک مدیر دولت 

انقلابی وارد شود صحیح نیست.
فاطمی امین در مورد بحث واگذاری هم اظهار کرد: 
همه شــما از هپکو، هفت تپه و... خاطره دارید. اگر 
واگذاری خودروســازان به همان روش انجام شود 
هزاران هپکو ایجاد می شــود. بنده مســئول صنعت 
هســتم. ما برای اینکه هیچ شــائبه ای نباشد قیمت 
گذاری این دو خودروســاز را به کانون وکلای قوه 
قضائیه سپردیم. بعد از مشخص شدن قیمت گذاری 
برای هر دو شرکت آگهی دادیم. برای سایپا دو خریدار 
و برای ایران خودرو یک خریدار آمد مگر می شود با 

این تعداد واگذاری را انجام داد؟

قالیباف: فاطمی امین از اعتماد مجدد مجلس استفاده کند

فرصت دوباره پارلمان مردمی به صدارت صمت 

برگزیده ها

تهــران- ایرنا- رئیس صنــدوق بیمه ســرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی گفــت: این صندوق بــا ارائه یک 
فراخوان، ماشین آلاتی که طبق ادعای تولیدکنندگان در 
داخل تولید می شــود را به معدنکاران پیشــنهاد داده و متقاضیان با 
ثبت نام نسبت به انعقاد قرارداد با سازندگان داخلی با تسهیلات ۱۲ 
درصدی معرفی می شــوند.به گزارش اقتصاد سرآمد، مساله کمبود 
ماشین آلات معدنی ســنگین و عدم وجود این خط تولید در داخل 
کشور، انجمن ها و تشکلات حوزه معدن و ماشین آلات معدنی را بر 
آن داشت تا برای جبران این کمبود تمهیداتی اندیشیده بیندیشند.در 
این راستا صندوق بیمه معادن طرحی را پیشنهاد داد که بر اساس آن، 
دستگاه های تولید داخل با تسهیلات در اختیار متقاضیان قرار خواهد 
گرفت. در راستای جزئیات این طرح و وضعیت کنونی آن با »فرید 
دهقانی« رئیــس صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
به گفت وگو نشستیم.وی درخصوص پیشــنهادی که در جلسه هم 
اندیشی معدنی ها برای تامین ماشــین آلات معدنی ارائه شد به ایرنا 
گفت: پیشنهاد مطرح شده مربوط به آن دسته از ماشین آلاتی بود که 
در حال حاضر خط تولید آنها در کشــور وجود ندارد؛ این در حالی 
است که بیش از ۸۵ درصد از تولیدات مواد معدنی توسط دستگاه هایی 
انجام می شود که در داخل کشور تولید نشده و ادعایی نیز مبنی بر تولید 
این دسته از ماشین آلات در آینده ای نزدیک وجود ندارد.دهقانی، این 
دسته از ماشین آلات معدنی را به عنوان نهاده تولید در بخش معدن 
تلقی کرد و افزود: اهمیت این ماشین آلات به گونه ای است که باید با 
سیاست گذاری هایی جدی در کمترین زمان ممکن، بالاترین کیفیت 
و پایین ترین قیمت در دسترس تولید کنندگان و معادن قرار بگیرد.
وی بیان داشت: براساس این پیشنهاد در صورتی که واردات ماشین 
آلات نو و زیر پنج سال ساختی که سابقه تولید داخل ندارند آزاد شود، 
صندوق بیمه معادن با ارائه یک فراخوان و تسهیلات ۸۰ درصدی، 
ماشین آلاتی که طبق ادعای تولیدکنندگان در داخل تولید می شود را به 
معدنکاران پیشنهاد داده و متقاضیان با ثبت نام نسبت به انعقاد قرارداد با 
سازندگان داخلی معرفی می شوند.رئیس صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی ادامه داد: این فراخوان آماده شده و در روز دهم یا 
یازدهم آبان ماه بر روی ســایت قرار خواهد گرفت و همه متقاضیان 
بخش معدن که خواســتار این دسته از ماشــین آلات با تسهیلات 
ترجیحی حداکثر ۱۲ درصد هستند، می توانند ثبت نام کنند.وی مدعی 
شد: در حال حاضر هپکو برای تولید ۶۰۰ دستگاه ماشین آلات معدنی 
از تاریخی که فراخوان زده می شود به مدت یک سال اعلام آمادگی 
کرده است و متقاضیان می توانند نسبت به خرید این ماشین آلات با 

پیش پرداخت ۲۰ درصد و تسهیلات ۱۲ درصد اقدام کنند.

رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلــس از تعیین 
راهکارهای بازگشــت منابع حاصــل از صادرات 
خبر داد.به گــزارش اقتصادســرآمد، محمدرضا 
پورابراهیمی داورانی در تشــریح نشست مشترک 
با رئیس بانــک مرکزی، اعضای اتاق بازرگانــی و نمایندگان 
تشــکل های بخش خصوصی کــه برگزار شــد، گفت: پیرو 
برگزاری جلسات مشــترک کمیســیون اقتصادی مجلس با 
فعالان اقتصادی در سراسر کشــور، آخرین نشست با فعالان 
اقتصادی استان آذربایجان شرقی برگزار شد.وضعیت صادرات 
محصولات کشــاورزی یکی از موضوعات بسیار مهم مطرح 
شده در این جلســات  بود. در همین راستا جلسه ای با حضور 
رئیس بانک مرکزی، نمایندگان تشکل های بخش خصوصی، 
اتاق بازرگانی و اعضای کمیسیون اقتصادی برگزار و چند محور 
بســیار مهم برای افزایش ظرفیت صادرات کشور مد نظر قرار 
گرفت.وی افزود: اصلی ترین موضوع مطرح شده در جلسه ، 
بررسی نحوه بازگشت منابع ارزی ناشــی از صادرات و نرخ 
تسویه صادرات و همچنین تعهدات ارزی سنوات گذشته بود. 
ابتدا پیشنهاد سازمان توسعه تعاون در خصوص نحوه تسویه 
تعهدات ارزی مطرح شده که می تواند نرخ ارز بازار نیمایی را 
تقویت کرده و با مشــوق های صادراتی، صادرات غیر نفتی به 
ویژه محصولات کشــاورزی را تقویت کنیم.وی اظهار کرد: 
پیشــنهاد دومی که از ناحیه کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح 
شد، ایجاد بازار توافقی در خصوص محصولات کشاورزی  از 
طریق حواله بود. خوشبختانه تجربه اجرایی شدن بازار توافقی 
اسکناس با اقدام بانک مرکزی نتیجه داده و این تجربه می تواند 
در بخش های دیگری نیز تا سقف های مشخص اجرایی شود. 
همچنین پیشنهاد رئیس بانک مرکزی در خصوص امکان ارائه 
حواله های ارزی به بانک مرکزی و در مقابل آن رویکرد تسویه 
اسکناس از طریق بازار توافقی اســکناس در داخل کشور به 
عنوان یکی از موضوعات بسیار مهم مورد توافق قرار گرفته و 
مقرر شد بررسی کارشناســی و اجرایی آن در دستور کار قرار 
گیرد.پورابراهیمی عنوان کرد: روش های تسویه از طریق تهاتر 
حواله با فعالانی که واردات کشور را انجام می دهند و صادرات 
در برابر واردات و روشــهایی که می تواند موجب تســویه با 
شیوه غیرنقدی  شود که در کمیسیون مورد بررسی قرارگرفته 
و مقرر شد با هماهنگی بانک مرکزی، اتاق بازرگانی و اتحادیه 
تخصصی صادرات و سازمان توسعه تجارت که در این موضوع 

بسیار مهم مسئولیت دارد، جمع بندی لازم انجام گیرد.

رییس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: گزارش سازمان 
ملل نشان می دهد که اگر ایران به همین منوال جلو برود 
در ۲۰ سال آینده تصور موجود زنده در این کشور دور 
از انتظار است. ایران ۱۰ سال فرصت دارد که از این چالش جلوگیری 
کند ما می توانیم این بحران را مدیریت کنیم، مشروط به این که کشت 
زعفران به اردبیل نرود و بزرگترین کشــت هندوانه به مناطق شرقی 
ایران منتقل نشــود و ما از صادر کننده نمونه هندوانه تقدیر نکنیم.به 
گزارش اقتصادسرآمد، غلامحسین شافعی در اولین اجلاس تجارت 
محصولات کشاورزی و غذایی ایران، امنیت غذایی را موضوعی مهم 
در اقتصاد کشور عنوان کرد و افزود: ایران به لحاظ موقعیت استراتژیک 
در منطقه دارای جایگاه ویژه ای اســت شرایط آب و هوایی و تنوعی 
اقلیمی در ایران این امکان را برای مــا فراهم کرده که بتوانیم جایگاه 
مناسبی در حوزه امنیت غذایی برای خود ایجاد کنیم.وی با اشاره به 
اجلاس کشاورزی مشترک ایران و هلند در سال ۸۲ گفت: هلندی ها بر 
این باور بودند که کشاورزی و غذای ایران شیر خفته ای است و وای بر 
روزی که این شیر خفته بیدار شود. پرسش اصلی این است که آیا این 
شیر خفته بیدار خواهد شد یا همچنان در خواب باقی خواهد ماند؟وی 
با اشــاره به چالش هایی بزرگی که در بخش کشاورزی وجود دارد 
گفت: روند حرکت ما در آینده آیا توفیق آمیز خواهد بود و آیا  می توانیم 
این روند توفیق آمیز را ادامــه بدهیم یا خیر؟رییس اتاق ایران چالش 
آب را مهمترین چالش عمیق کشــور عنوان کرد و افزود: چالش آب 
خطر بزرگی برای اقتصاد ایران محسوب می شود این موضوعی است 
که کمتر به آن پرداخته ایم.شافعی با بیان اینکه باید برای حل مشکل 
بحران آب اقداماتی را آغاز کنیم افزود: در دهه ۵۰، ۴۷ هزار چاه عمیق 
در کشور وجود داشت این درحالی است که تعداد حلقه های عمیق 
در سال ۹۸ به عدد ۸۵۰ هزار حلقه چاه عمیق رسیده است. وضعیت 
تالاب ها بر همگان مشخص اســت و ما می دانیم که شرایط محیط 
زیست در کشور به چگونه است.وی با اشاره به تصویب نشدن طرح 
پرک در مجلس گفت: اتاق برای تصویب نشــدن این طرح اقدامات 
مهمی انجام داد اگر این طرح در مجلس تصویب می شد شرایط آب 
در کشور وخیم تر می شد.شافعی با اشــاره به گزارش نهادهای بین 
المللی به ویژه سازمان ملل در زمینه بحران آب در ایران گفت: گزارش 
سازمان ملل نشان می دهد که اگر ایران به همین منوال جلو برود در ۲۰ 
سال آینده تصور موجود زنده در این کشور دور از انتظار است. ایران 
۱۰ سال فرصت دارد که از این چالش جلوگیری کند ما می توانیم این 
بحران را مدیریت کنیم، مشــروط به این که کشت زعفران به اردبیل 
نرود و بزرگترین کشت هندوانه به مناطق شرقی ایران منتقل نشود و 

ما از صادر کننده نمونه هندوانه تقدیر نکنیم.

رئیس صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی:

 ماشین آلات تولید داخل با تسهیلات
 ۱2 درصد در اختیار معادن قرار می گیرد

 تشریح نشست مشترک با رئیس بانک مرکزی، اعضای اتاق بازرگانی و نمایندگان تشکل ها

راهکارهای بازگشت منابع حاصل از 
صادرات تعیین شد

شافعی: فقط 10 سال فرصت داریم با بحران آب مقابله کنیم

با این روال، تصور موجود زنده در ایران 
تا 2۰ سال آینده دور از انتظار است


